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دورویی عجیب دولت ضد یارانه!
وطن امروز

وطن امروز نوشته: وعده های دروغین و آمارهای متناقض یارانه ای ادامه 
دارد. دولتی که از یارانه نقدی متنفر بود حالا در مقام یک طرفدار پروپاقرص 
ظاهر شده است. این چرخش عجیب تا جایی پیش رفته که معاون نوبخت 
در سازمان مدیریت و برنامه ریزی بامداد روز گذشته در یک برنامه تلویزیونی 

اعلام کرد مصوبه مجلس در حذف یارانه نقدی قابلیت اجرا ندارد.
روزنامــه »وطن امروز«، به عنوان منتقد حذف یارانه نقدی در 3 ســال 
اخیر اســتدلال های زیــادی برای عملی نبودن حــذف یارانه نقدی اعلام 
می کرد اما همان اســتدلال ها 3 سال بعد از زبان دولتی ها شنیده می شود. 
در اینکه مصوبه مجلس اشکالات فراوانی دارد و نمایندگان مجلس در دام 
مسئولان دولتی افتادند تا هزینه حذف یارانه نقدی به دوش مجلس بیفتد 
شکی نیست، چرا که دولتی ها به گواه برخی نمایندگان در کمیسیون تلفیق 
موافــق حذف یارانه بودند و در تریبون عمومی مخالف. جالب اینکه در روز 
تصویب مصوبه حذف یارانه نقدی 2 وزیر دولتی از نمایندگان تشکر کردند 
اما در کمال ناباوری دولت ضدیارانه حالا هوادار یارانه شــده است.  به نظر 
می رسد سیاست دولت این باشد که مانند سال گذشته بخش قابل توجهی 
از افراد را از لیست یارانه نقدی حذف کند و مجلس را مقصر جلوه دهد و در 
عین حال روی ادامه پرداخت یارانه نقدی به سایر یارانه بگیران مانور دهد...

کمتر از 500 روز دیگر عمر دولت حســن روحانی به پایان می رسد و 
رئیــس دولت یازدهم برای حضور مجــدد در راس قوه مجریه نیاز به رای 
مــردم در انتخابات خردادماه 96 دارد. دولت تدبیر و امید که از همان ابتدا 
هم قصدی برای حذف یارانه ثروتمندان نداشت، با موکول کردن سناریوی 
حذف یارانه ثروتمندان به سال پایانی دولت و انداختن توپ حذف یارانه ها 
بــه زمین مجلس قصد ندارد از رفتار به زعم خود پوپولیســتی دولت قبل 
دست بردارد تا شاید مردم بار دیگر برای 4 سال دیگر حسن روحانی را به 
عنــوان رئیس دولت دوازدهم انتخاب کنند. به این فرضیه عملکرد ضعیف 
اقتصادی دولت تدبیر و امید را هم اضافه کنید که نقطه روشنی برای اتکا 
به آن در انتخابات آینده وجود ندارد. همچنین آنها با این ترفند خود جناح 
مقابل را که در حال حاضر اکثریت مجلس نهم را در اختیار دارد، متهم به 
»مین گذاری« برای دولت و قرار دادن مردم در مقابل دولت می کنند. با این 
حال می توان نتیجه گرفت دولت روحانی برای ماندن در قوه مجریه حاضر 
است، طرحی مانند پرداخت یارانه نقدی را که خودش به آن لقب »اقتصاد 
برانداز« داده، ادامه دهد و حتی نسبت به حذف یارانه افراد ثروتمند جامعه 

هم واکنش نشان دهد!
دولت یازدهم 110 میلیارد تومان را دفن کرد

جام جم
روزنامه جام جم از فاسد شدن مواد غذایی گزارش داده است: اخبار فاسد 
شدن برخی محصولات کشاورزی مثل سیب زمینی، برنج یا در آخرین مورد 
پرتقال، دوباره توجه بسیاری از مردم کشورمان را به خود جلب کرده است.

محاسبات نشان می دهد در چند ماه اخیر بیش از 110 میلیارد تومان 
محصول کشاورزی به علت انبارداری نادرست و عدم توزیع به موقع در بازار، 
فاسد شــده و زیر خاک رفته  است. براساس گزارش ها و مستنداتی که در 
چند ماه اخیر درباره امحا یا فســاد برخی محصولات منتشر شده، در این 
مدت هزاران تن برنج، ســیب زمینی، گندم و در هفته های اخیر نیز پرتقال 
به دلیل ســوءمدیریت در انبارداری و تنظیم بازار، فاسد شده و چاره ای جز 

امحای آنها نمانده است.
سررسید عایدی سهام عدالت در سال 95

اعتماد
این روزنامه حامی دولت نیز درباره سهام عدالت گزارش داده است:  10 
سال از عمر سهام عدالت مي گذرد و دولت وعده داده طبق قانون در پایان 
سال دهم )البته پایان سال مالي( نسبت به آزادسازي این سهام اقدام کند. 
بر اساس پیش بیني سازمان خصوصي سازي تا پایان سال احتمالا 50 درصد 
از ســهم این برگه ها به خزانه واریز مي شــود بنابراین دو دهک اول که 50 
درصد دیگر را از دولت هدیه گرفته اند 100 درصد سهام شــان را در اختیار 

خواهند داشت و باقي افراد نیز 50 درصد را از دولت مي گیرند.
اگر مبناي محاسبه ارزش سهام را غیر ارزش دارایي روز بگذاریم؛ صاحبان 
ســهام 500 هزار تومان از سهام شان آزاد مي شود و دو دهک پایین جامعه 
که معادل 15 میلیون نفر مي شــوند یک میلیون تومان ســهام در اختیار 
خواهند داشــت اما اگر مبناي محاســبه را ارزش روز دارایي قلمداد کنیم، 
صاحبان ســهام عدالت سهمي معادل یک میلیون تومان در پایان سال در 
اختیار خواهند داشت و دو دهک پایین جامعه سهامي با ارزش دو میلیون 
تومــان دارند. وزیر اموراقتصادي و دارایي نیز اخیرا با اعلام خبر ارزش یک 
تا دو میلیون توماني سهام عدالت، بسیاري از کارشناسان و دست اندرکاران 
را به این نتیجه رســانده است که پرونده سهام عدالت پس از یک دهه در 
حال بسته شدن است. با تعیین تکلیف از بابت قیمت ها، این افراد براي در 
اختیارگیري سهام شــان یا باقي سهم شــان را از دولت نقدا مي خرند یا 50 

درصد باقیمانده را مي فروشند.
چرا گزارش کیفیت خودروها منتشر نمی شود؟

دنیای اقتصاد
دنیای اقتصاد نوشت: در حالی رئیس شورای رقابت از مجوز سه درصدی 
افزایش قیمت خودروها در صورت صعود سه درصدی کیفیت خبر داد که 
عدم انتشار گزارش کیفیت طی شش ماه گذشته، شک و تردیدهایی را در 

مورد افزایش قیمت ها در سال جدید ایجاد خواهد کرد.
همانطور که گفته شد، انتشار گزارش کیفیت خودروهای داخلی بنا به 
درخواســت وزارت صنعت و معدن و تجارت از شش ماه دوم سال گذشته 
متوقف شد، حال آنکه روند کیفی خودروهای داخلی طی سه سال گذشته 
به دلیل تحریم ها روندی نزولی پیدا کرد. بر این اساس، بسیاری از متقاضیان 
به دلیــل افت کیفی خودروها، تناســبی میان قیمت و کیفیت احســاس 
نمی کردند بدین ترتیب یکی از خواسته های جدی آنها از مسئولان افزایش 
کیفیت و متناســب شدن آن با قیمت خودروها بود. حال شورای رقابت در 
شرایطی قصد دارد، مجوز 3 درصدی افزایش قیمت را به خودروهای باکیفیت 
ارائــه بدهد که مردم اطلاع دقیقی در خصوص کیفیت خودروهای داخلی 
ندارند. بر این اســاس در حالی عدم انتشار آمار کیفیت خودروهای داخلی 
در ابتدا به بهانه تغییر مدل ســنجش کیفیت صورت گرفت اما تداوم این 
عدم انتشــار می تواند نشان دهنده بی علاقگی به رسانه ای شدن روند کیفی 
خودروها باشد. پیش از این، ارزیابی کیفی خودروهای داخلی به طور ماهانه 
از سوی شرکت بازرسی کیفیت و استاندارد ایران منتشر می شد و بسیاری از 
متقاضیان براساس ارزیابی های صورت گرفته دست به انتخاب خودرو می زدند. 
باوجود آنکه، تاکنون دلیل مشــخصی در خصوص عدم انتشار عمومی این 
گزارش از ســوی وزارت صنعت عنوان نشده است، اما کارشناسان معتقدند 
که انتشار این گزارش اطمینان مردم نسبت به تحولات قیمتی خودروهای 

داخلی را در پی دارد.

اقتصاددرآینهرسانهها

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

کوتاه اقتصادی

قیمت بازارنوع سکه
1023000سکه تمام طرح جدید
1023000سکه تمام طرح قدیم

542000نیم سکه
288000ربع سکه

194000گرمی
104200هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3478دلار
3920یورو
5028پوند

952درهم
1248لیرترکیه

در حالــی کــه جهانگیری 
که  دلاری  میلیــارد   2 می گوید 
دادگاه آمریــکا رأی به مصادره 
آن داده است با بی تدبیری دولت 
ولی  شده،  ســپرده گذاری  قبل 
اظهارات عراقچی و رؤسای گذشته 
این  می دهد  نشان  مرکزی  بانک 
اصلاحات  دولت  زمان  در  پول ها 

سپرده گذاری شده است.
دیوان عالی آمریکا هفته گذشته 
ســرانجام رأی خود را صــادر کرد و 
ایران را به دلیل آنچه دســت داشتن 
در انفجار مقر تفنگــداران آمریکایی 
در لبنان در ســال 1983 می خواند، 
محکــوم به پرداخت حدود 2 میلیارد 
دلار غرامت بــه خانواده و بازماندگان 

قربانیان این انفجار کرد.
این تصمیم که در اولین نگاه، سند 
برجام و کارآمــدی آن پس از صرف 
هزینه هــای ملی گزاف را زیر ســؤال 
می برد، با واکنش سریع دولتی ها مواجه 
شــد به طوری که معاون اول دولت 
سراســیمه به میدان آمد و گفت که 

»بی تدبیری دولت قبل باعث شد که 
آمریکا بتواند این پول را بلوکه کند«. 
رئیس کل بانک مرکزی هم با اظهاراتی 
مشابه انگشت اتهام را به سوی دولت 

گذشته نشانه رفت.
در این میان امــا مرور مصاحبه 
عباس عراقچی بــا خبرگزاری دولت، 
ایرنا، در وین در 3 اردیبهشت ماه، نکته 

قابل تاملی را افشا می کند.
به گــزارش فــارس، عراقچی در 
توضیحات اولیه خود درباره این پرونده 
می گوید: »ماجرا مربوط به پولی است 
که در »ســال 2003« سپرده گذاری 
شده است؛ سال 2008 به بعد درگیر 
مسائل قضایی و دادگاه می شود، تا الان 
بانک مرکزی طی روال قضایی چند بار 
فرجام خواهی کرده و سرانجام منجر به 
پایان مراحل قضایی البته از دید طرف 
آمریکایی و مصادره اموال شده است«.
معاون وزیر خارجه در توضیحات 
خود به صراحت زمان این سپرده گذاری 
را ســال 2003 میلادی )یعنی بین 
ســال های 81 و 82 و دوران دولــت 

اصلاحات( عنــوان می کند؛ اظهاراتی 
که با تاکید جهانگیری مبنی بر مقصر 
بودن دولت قبل در این دست اندازی به 

اموال ایران، در تناقض است.)!(
زمان خرید اوراق

 قبل از سال 85 بود
در ادامه و با شفاف سازی مسئولان 
اقتصــادی دولت های قبل هم زوایای 
دیگری از این موضوع آشــکار شد. در 
همین رابطه رئیس کل ســابق بانک 
مرکزی درباره رای دیوان عالی آمریکا 
مبنــی بر مصــادره 2 میلیارد دلار از 
دارایی های ایران اظهار داشت: سابقه 
خریداری اوراق قرضه دلاری به قبل 

از سال 85 باز می گردد.  
محمود بهمنی در گفت وگو با مهر 
تصریح کرد: این اوراق بخشی از ذخایر 
ارزی متعلــق به بانک مرکزی بوده نه 
دولت، ضمن اینکه اوراق قرضه دلاری 
در کشــورهای اروپایــی و نه آمریکا 

نگهداری می شد.
وی افزود: از اواســط ســال 86 
که انجــام مبادلات دلاری برای ایران 

ممنــوع شــد، اداره بین الملل بانک 
مرکزی و ادارات مربوطه دیگر، اقدامات 
زیادی برای فروش اوراق قرضه انجام 
دادنــد ولی امکان فروش بخشــی از 
این اموال که »کد دلار« داشــتند، به 
علت تحریم هــای مربوط به مبادلات 
دلاری، میسر نشد.بهمنی با تاکید بر 
اینکه کلیه مستندات این موضوع در 
بانک مرکزی موجود و قابل دسترسی 
است، این پرســش را مطرح کرد که 
چرا در مذاکرات برجام موضوع به این 
مهمی دیده نشده و چرا این دارایی ها 
پــس از اجرای برجــام آزاد و منتقل 

نشده است؟!
گروگان 7/5 میلیارد 

دلاری
در همیــن حــال، طهماســب 
مظاهــری، رئیس کل اســبق بانک 
مرکزی نیز با تأیید ضمنی ســخنان 
بهمنی گفت: این اوراق در دوران ما نیز 
بلوکه بود؛ به این معنا که همواره ذخایر 
بانک مرکزی در بانک های مختلف و به 
اشکال متفاوتی نگهداری می شد و از 

زمانی که آمریکا اعلام کرد تحریم دلار 
را اعمال می کند، بانک مرکزی تلاش 
کرد تا هرچه دارایی به شکل دلار و یا 
اوراق و ذخایر ارزی با واحد دلار داشت 
را به واحدهای دیگر ارزی تبدیل کند تا 

از دستبرد آمریکا مصون بماند.
رئیس کل اســبق بانک مرکزی 
افزود: بخشی از این کار انجام شده ولی 
بخشی از ذخایر و اوراق دلاری تحریم 
شد و در نهایت، بانک مرکزی بخشی 
از آن را آزاد کــرده و بخــش دیگری 
هم در تحریم آمریکا ماند. به هرحال، 
رقمی که به صورت ذخایر دلاری تحت 
اختیار آمریکا متوقف است، نزدیک به 

7/5 میلیارد دلار است.
علاوه بر این یک مســئول سابق 
بانــک مرکزی هــم با بیــان اینکه 
تصمیم گیــری بــرای خرید و فروش 
اوراق قرضه دولتــی در حوزه ارزی و 
در ســطح مدیران کل اتخاذ می شود، 
گفت: هیــچ گاه دولت یا هیئت عامل 
بانک مرکزی بــه تصمیم گیری برای 
خریــد و فــروش اوراق قرضه دولتی 

ورود نمی کنند.ایــن مقــام آگاه در 
گفت وگو با فارس گفته است: هیئت 
عامــل که شــامل رئیــس کل، قائم 
مقــام، دبیر کل بانک مرکزی و ســه 
معاون بانک مرکزی اســت، تخصّص 
در مسائل ارزی بین المللی ندارند و به 
همین دلیل این تصمیمات در حوزه 
بین الملل و حوزه ارزی بانک مرکزی 
گرفته می شود؛ البته گاهی اوقات این 
تصمیمات در کمیسیون های ارزی هم 
مطرح و مورد بررســی قرار می گیرد.

مجموع اظهارات فوق نشان می دهد، 
متهم کردن دولت قبل به بی احتیاطی 
و قصور در این ماجرا از ســوی معاون 
اول رئیس جمهــور و رئیس کل بانک 
مرکــزی کاملا بی اســاس و موضعی 
انفعالی در برابر انتقادها از روند اجرای 
برجام اســت. حال باید دید آیا معاون 
اول رئیس جمهور پاســخی برای این 
تناقض هــا به افــکار عمومی خواهد 
داشت یا مصاحبه عراقچی در آینده ای 
نه چندان دور توسط یکی از چهره های 

دولتی تکذیب خواهد شد؟

عضو کمیسیون انرژی مجلس 
شــورای اســلامی آمار معاون 
میزان  درباره  رئیس جمهور  اول 
صــادرات نفت ایــران در 2 ماه 
نخســت پس از اجرای برجام را 

غیرواقعی دانست.
در  میرکاظمــی  سیدمســعود 
گفت وگو با خبرگزاری فارس، در پاسخ 
به پرسشی درباره اظهارات معاون اول 
رئیس جمهور مبنی بر صادرات روزانه 
2 میلیون و 200 هزار بشــکه نفت و 
میعانات گازی در 2 ماه پس از اجرای 
برجــام گفت: با توجه به گزارشــات 
مکتوبی کــه از وزارت نفــت و امور 
بین الملل شرکت ملی نفت به دست 
مجلس می رسد به هیچ وجه ارقامی 
که معــاون اول محترم رئیس جمهور 
اظهار داشــته اند درباره صادرات نفت 

اتفاق نیفتاده است.
وی اضافه کــرد: واقعا نمی دانیم 
دلیل این گونه صحبت های خلاف واقع 
چیست؟ آیا نهاد ریاست جمهوری این 

اخبار غلط را تولید می کند یا دستگاه 
مربوط ایــن اطلاعات غلط را به نهاد 

ریاست جمهوری می دهد.
نماینده مــردم تهران در مجلس 
تصریــح کرد: ایــن اطلاعات صحیح 
نیســت چنان که در 12 ماهه ســال 
گذشــته میزان صادرات نفت تقریبا 
مشــابه میزان پیش بینی شــده در 
بودجه بوده است و در بهمن و اسفند 
سال گذشــته نه تنها مجموع میزان 
صادرات نفــت و میعانات گازی به 2 
میلیون بشــکه در روز نرسیده است 
بلکه از این رقم فاصله معناداری دارد.

وی توضیح داد: مجموع صادرات 
نفت و میعانــات گازی در 2 ماه آخر 
سال گذشــته روزانه به 1/8 میلیون 
بشــکه در روز هم نرسیده است و بر 
اساس آمار خود وزارت نفت حتی در 
اسفند ماه مجموع صادرات روزانه نفت 
و میعانات 100 هزار بشکه نسبت به 
میانگین صادرات در بهمن ماه کاهش 

داشته است.

میرکاظمی ادامه داد: اســتحضار 
دارید که در زمســتان به دلیل اینکه 
پالایشــگاه های گازی باید با ظرفیت 
کامل کار کنند تا گاز مورد نیاز کشور 
را تامین کنند، تولید میعانات گازی بالا 
است و مجبورند این میعانات را صادر 
کنند، بخش قابل توجهی از افزایش 
صادرات مربوط به میعانات گازی است 
و صادرات نفت خام رشد قابل توجهی 
نداشــته اســت. مجموعا در بهمن و 
اسفند سال گذشته عددی نزدیک به 
2 میلیون بشــکه برای صادرات نفت 
ایران در هیچ زمانی محقق نشده است.

وی افزود: معدل ســال 94 هم 
مجموع صادرات نفت و میعانات معادل 
پیش بینی بودجه بوده اســت و از آن 

فراتر نرفته است.
عضو کمیســیون انرژی در ادامه 
گفت: متاســفانه شــاهد هستیم که 
تلاش می کنند با تهدید بازار، بازاریابی 
کنند و نه با تدبیر، آن هم در شرایطی 
که تحریم آمریکا در عمل برداشــته 

نشده است. سیستم بانکی به درستی 
عمل نمی کند، بــا اوپک هم که قهر 
کرده اند و عربستان هر چه می خواهد 

انجام می دهد.
میرکاظمــی در ادامه با اشــاره 
به اعلام غلط میــزان افزایش تولید 
نفت از ســوی دولت گفت: نمی دانیم 
که چرا معــاون اول رئیس جمهور و 
دیگر مقامات اطلاعاتــی را به مردم 
اعــلام می  کنند که صحــت ندارد و 
این اطلاعات کجا استخراج می شود 
چون اطلاعات مکتوبی که در اختیار 
مجلس قرار می گیرد اصلا چنین اعداد 

و ارقامی را تأیید نمی کند.
وی تصریح کــرد: اگر می گویند 
مطالبی که از سوی نمایندگان مجلس 
مطرح می شود خلاف قانون است ما 
می توانیم اســناد مورد نظر را منتشر 

کنیم تا مردم ببینند.
این نماینده مجلــس ادامه داد:  
دیوان محاســبات با توجــه به تهیه 
گزارش تفریغ بودجــه بر همه چیز 

از جمله میــزان صادرات و امثال آن 
نظارت دارد و می توانــد در این باره 
گزارش بدهد و ســازمان بازرسی کل 
کشور هم می تواند گزارش بدهد که 
آیــا صادرات 2/2 میلیون بشــکه ای 

صحت دارد یا نه؟
وی در پاســخ به پرسشی درباره 
دلیل اعلام اطلاعات غلط از ســوی 
معاون اول رئیس جمهور گفت: ظاهرا 
دوســتان قصد دارند دوباره برجام را 
توجیه کرده و رفتــار آمریکا را بزک 

کنند.
داد: صحبت  ادامــه  میرکاظمی 
کردن از افزایش تولید و بازگشت به 
بازار در حالی که در عمل چنین اتفاقی 
نیفتاده است بیشتر مصرف داخلی دارد 
و در بعــد جهانی هــم باعث کاهش 

قیمت نفت خواهد شد.
وی تاکید کرد: به جای فریاد زدن 
و داد و تهدید بازار و قهر کردن با اوپک 
بهتر بود رایزنی های گســترده تری با 

طرف های مختلف انجام می دادند.

وی اضافه کرد: آمریکا همانطور که 
از عربستان می خواست به چین نفت 
ارزان بفروشد و بازار ایران را تصاحب 
کند، می تواند به عربستان برای خالی 
کردن بازار ایران هم فشار بیاورد؛ در 
این راســتا همان طور که آقای کری 
برای هر موضوعی با آقای ظریف تماس 
می گیرد و مشکلاتش را در ایران حل 
می کند، آقایان هم اگر مدعی هستند 
می توانند مسائل نفت با عربستان را هم 

از همین طریق حل کنند.
عضو کمیسیون انرژی افزود: اگر 
واقعا برجامی مطابق ادعای دولت اتفاق 
افتاده به این می گویند پسابرجام و در 
غیر این صورت دولت در حال توجیه 
ناکارآمدی برجام بــا دادن اطلاعات 

غلط است.
وی در پایــان تاکیــد کرد: آقای 
معاون اول بفرمایند کجا این صادرات 
2/2 میلیون بشــکه ای محقق شده و 
اسناد آن کجاســت و کدام دستگاه 

نظارتی آن را تأیید می کند.

و 207  سرمایه گذاری 5 هزار 
میلیارد ریالی برای آبادانی مناطق 
محروم از سوی بنیاد برکت انجام 

شد.
بنیاد برکت وابسته به ستاد اجرایی 
فرمان حضرت امام)ره(، در راســتای 
سیاست های محرومیت زدایی در نقاط 
محــروم و کمتر برخوردار کشــور، تا 
پایان سال گذشته مبلغ 5207 میلیارد 
ریال برای اجرای طرح های زیربنایی و 

عمرانی، مدرسه سازی، ساخت مسکن 
محرومیــن و مراکز فرهنگی-مذهبی 

سرمایه گذاری کرده است.
بنیاد برکت در طرح های زیربنایی 
کــه یکــی از مهم ترین اصــول رفع 
محرومیت در نقاط محروم است، مبلغ 
1418 میلیارد ریال برای اجرای 688 
طرح زیربنایی و عمرانی از قبیل آب و 
برق رسانی، ساخت پل و جاده، مرکز 
ارتباطات و فناوری اطلاعات روستایی، 

پاسگاه نیروی انتظامی، جایگاه نفت و 
گاز، آب خیزداری و... ســرمایه گذاری 
کــرده که از این تعــداد، 61 طرح با 
اعتبــاری بالغ بــر 167 میلیارد ریال 
در سال 1394 به انجام رسیده است.

از دیگر سیاست های اصلی بنیاد 
برکت به عنوان رکن اصلی در توسعه 
فضاهای آموزشی و آموزش و پرورش 
به ســاخت  دانش آمــوزان، می توان 
مدرســه در مناطــق محروم اشــاره 

کرد که در راســتای برنامه ساخت و 
تجهیز یک هزار مدرسه، تا پایان سال 
گذشته قرارداد 800 مدرسه با 3875 
کلاس درس، ظرفیت بیش از 82 هزار 
دانش آموز و اعتبــاری بالغ بر 2950 
میلیارد ریال با سازمان نوسازی، توسعه 
و تجهیز مدارس کشــور منعقد شده 
است که حدود 600 مدرسه تا پایان 
ســال گذشته افتتاح و به بهره برداری 
رسیده و 1200 روستای محروم کشور 

تحت پوشش قرار گرفته است.
در زمینه ساخت مسکن محرومین 
در مناطق روســتایی نیز بنیاد برکت 
اقدامات قابل توجهی انجام داده است 
و تا پایان سال گذشته قرارداد ساخت 
4530 واحــد مســکن محرومان در 
مناطق روستایی استان های مختلف به 
ویژه روستاهای تخریب شده شهرهای 
آبادان و خرمشهر در جنگ تحمیلی، 
بــا اعتباری بالغ بر 238 میلیارد ریال 

منعقد شده که حدود 1000 واحد آن 
تا پایان ســال گذشته به بهره برداری 

رسیده و یا آماده افتتاح شده است.
فرهنگی-مذهبی  مراکز  مورد  در 
نیز، قرارداد ســاخت 432 مســجد و 
16 حســینیه با اعتباری بالغ بر 371 
میلیــارد ریال در مناطق محروم فاقد 
مســجد تا پایان سال گذشته منعقد 
شــده و 234 واحد آن به بهره برداری 

رسیده و یا آماده افتتاح شده است.

رئیس سازمان دامپزشکی کشور با بیان اینکه 13 هزار راس دام در 
کشور طی سال گذشته بر اثر ابتلا به تب برفکی تلف شد، گفت: با واردات 
9 میلیون دوز واکسن تب برفکی، به زودی واکسیناسیون سراسری دام ها 

علیه این بیماری اواخر اردیبهشت آغاز می شود.
به گزارش فارس، مهدی خلج روز گذشــته در نوزدهمین کنگره دامپزشکی 
کشور با اشاره به معدوم سازی 13 هزار راس دام در سال 94 به علت بیماری تب 
برفکی و معدوم شدن 6 میلیون راس دام در انگلستان بر اثر بروز همین بیماری، 
اظهار داشــت: در این کشــور تلویزیون آنها به گونه ای پیام های دامپزشکی را به 
مردم ابلاغ می کرد، که همه مردم با تمام وجود از ســازمان دامپزشکی آن کشور 

فرمانبرداری کنند.
رئیس ســازمان دامپزشــکی با بیان اینکه حتی اگر یک مورد تب برفکی در 
کشــور وجود داشته باشد، من به عنوان رئیس ســازمان دامپزشکی سر تعظیم 
فرود می آورم و از مردم عذرخواهی می کنم، گفت: اما واقعیت این است که ایران 
به لحاظ جغرافیایی در یکی از بدترین مناطق واقع شــده که مخازن ویروس تب 

برفکی در آن قرار دارد.
خلج ادامه داد: اطراف ما از گذشــته ناامن تر شــده، ولی سازمان دامپزشکی 
با همه محدودیت ها تمام ســعی و تلاش خود را برای کنترل بیماری تب برفکی 

به کار می گیرد.
وی افزود: البته تعدادی هم تلفات در فروردین امسال با توجه به بیماری تب 
برفکی اتفاق افتاده که اطلاعات کامل آن را تا 15 اردیبهشت با مراجعه به سامانه 

جامع اطلاعات جغرافیایی بیماری های دامی استخراج و اعلام کنیم.
وی با اشاره به موج بیماری تب برفکی در سال 1389 در کشور تصریح کرد: 

در آن دوره 41 هزار دام تلف شد.
رئیس سازمان دامپزشکی کشور ادامه داد: 9 میلیون دوز واکسن تب برفکی 
از شرکت های مختلف خریداری شده که با وارد شدن واکسن های خریداری شده 
به کشــور، امیدواریم بتوانیم واکسیناســیون سراسری علیه این بیماری را اواخر 

اردیبهشت آغاز کنیم.
خلج تاکید کرد: در حال حاضر موسسه واکسن و سرم سازی رازی و همچنین 
شرکت خصوصی روناک به تولید این واکسن می پردازند و همچنین اعلام می کنم 
که علاقه مندان تولید واکسن دام و طیور بدون محدودیت و با مراجعه به سازمان 
دامپزشکی کشور و با رعایت ضوابط سازمان و بهره گیری از تکنولوژی دانش فنی 
موسسه رازی می توانند با سرمایه گذاری و همچنین سرمایه گذاری های مشترک 
با کشورهایی که تکنولوژی بالاتری دارند، اقدام به تولید واکسن در کشور کنند.

واردات واکسن باید به موقع انجام می شد
رئیس موسســه واکسن و سرم سازی رازی در حاشیه این کنگره گفت: اواخر 
ســال 93 تولید واکسن تب برفکی بنا به درخواست سازمان دامپزشکی کشور از 

3PD50 تولید آن به 6PD50 تغییر یافت.
حمید کهرام افزود: در همان زمان به سازمان دامپزشکی کشور اعلام شد که 
با ارتقای کیفیت واکسن تب برفکی دیگر موسسه قادر به تامین تولید سالانه خود 

یعنی 18 تا 20 میلیون دوز نیست و قطعا مقدار تولید کاهش می یابد.
وی ادامه داد: بنابراین با شــرایط جدید، به سازمان دامپزشکی اعلام کردیم 
که باید بخشی از نیاز داخلی کشور به واکسن تب برفکی از طریق واردات تامین 

شود و هم اکنون هم صورت جلسات آن موجود است.
رئیس موسسه واکسن و سرم سازی رازی در پاسخ به اینکه آیا تصمیم سازمان 
دامپزشکی کشور مبنی بر تغییر دوز در واکسن تب برفکی اشتباه بوده است، گفت: 
این تصمیم اشتباه نبود، اما باید واردات برای تامین نیاز داخل به موقع انجام می شد.

کهرام تصریح کرد: البته از این موضوع که سازمان دامپزشکی برای واردات به 
موقع مجوز صادر نکرده و یا اینکه بودجه لازم برای واردات واکسن تب برفکی را 
در اختیار نداشته اطلاع ندارم، اما آن چیزی که مهم است باید واکسن تب برفکی 

در تیر و مرداد سال گذشته به موقع از طریق واردات تامین می شد.
وی در پاسخ به اینکه دلیل اصلی شیوع بیماری تب برفکی در کشور و تلفات 
دامی چه بوده است، آیا این موضوع به سهل انگاری سازمان دامپزشکی کشور در 
به موقع وارد نکردن واکسن تب برفکی مرتبط است یا خیر گفت: به طور معمول 

هر 6 سال یک بار سویه جدیدی از بیماری تب برفکی در کشور پیدا می شود.
وی افزود: معمولا این ســویه ها از خارج و از طریق دام های قاچاق به کشــور 

وارد و جمعیت دامی کشور را درگیر می کند.

* معــاون وزیر نفت در امور پتروشــیمی، رکود اقتصادی را یکی از 
مهمترین دلایل کندی توســعه صنایع پایین دستی پتروشیمی در 
کشور دانست.مرضیه شــاهدایی گفت: یکی از مهم ترین دلایل این 
امر، شــرایط اقتصادی کشور طی سالهای گذشته، بوده؛ یعنی وقتی 
رکود در کشــور باشد طبیعی اســت که صنایع پایین دستی هم با 

رکود مواجه می شوند.
* سخنگوی یک شرکت هواپیمایی کانادایی گفت: این شرکت 
برنامه ای برای تاسیس و راه اندازی یک ایرلاین جدید در ایران 
ندارد. به گزارش فارس به نقل از رویترز، شــرکت بمباردیه 
اعلام کرد گزارش هایی مبنی بر اینکه این شرکت هواپیمایی 
در تاسیس یک ایرلاین در ایران مشارکت دارد، دقیق نیست. 
اما در عین حال این شرکت تایید کرد با توجه به سفر مدیر 
اجرایی این شــرکت به ایران، بمباردیه در حال مذاکره برای 

فروش محصولات خود به ایران است.
* مجموع تعداد تراکنش های بانکی دستگاه های پایانه فروش متصل 
به حسابهای بانک صادرات ایران در سال گذشته نسبت به سال 1393 
بیش از 35 درصد رشد را نشــان می دهد.به گزارش روابط عمومی 
این بانک، بانک صادرات در راستای افزایش سطح دسترسی مردم به 
ابزارهای نوین بانکی و کاهش هزینه ها، ترافیک و آلودگی هوا، توسعه 
این ابزارها را در اولویت قرار داده است. آمارهای عملکردی حاکی از 
آن است که در سال گذشته هر ماه به طور متوسط حدود 45 میلیون 
تراکنش توســط پایانه های فروش متصل به حسابهای انجام شده و 
همچنین هموطنان در خلال اسفندماه سال 94 بیش از 60 میلیون 
تراکنش مالی را به انجام رســانده اند که این میزان بیانگر رشــد 24 

درصدی تعداد تراکنش ها نسبت به ماه قبل تر می باشد.
* مدیرکل غلات و محصولات اساسی وزارت جهاد کشاورزی 
با بیان اینکه سطح زیر کشت عدس در سال 94 حدود 4 هزار 
هکتار کاهش یافت، افزود: 74 هزار تن عدس از 141 هزار هکتار 
زمین به دست آمد.خاکسار تصریح کرد: پیش بینی می شود 
عدس امســال در سطح 141 هزار هکتار از اراضی کشاورزی 
کشت شود و برآورد ما از میزان تولید نیز حدود 74 هزار تن 
است.وی بیان داشت: سطح زیر کشت عدس پاییزه و انتظاری 

سال 93، 20 هزار هکتار و سال 94، 17 هزار هکتار بود.

پس از ادعای جهانگیری صورت گرفت

عراقچی: پول های مسدود شده در دولت اصلاحات سپرده گذاری شده بود

عضو کمیسیون انرژی مجلس:

آمارهای جهانگیری درباره صادرات نفت پس از برجام غیرواقعی است

رئیس سازمان دامپزشکی کشور خبر داد
تلف شدن 13 هزار رأس دام

 بر اثر تب برفکی

وزیر صنعت  که  در شرایطی 
خواستار آزادسازی قیمت گذاری 
کارشناسان  است،  شده  خودرو 
نسبت به هرگونه برنامه ای برای 
آزادسازی قیمت ها و تبعات منفی 
آن برای مصرف کنندگان، هشدار 

دادند.
به گــزارش ایســنا، اخیرا اعلام 
شد که وزیر صنعت، معدن و تجارت 
نامــه ای خواســتار آزادســازی  در 
قیمت گــذاری خودروهای داخلی و 
خروج شــورای رقابــت از این حوزه 

شده است.
این موضــوع واکنش تعدادی از 
کارشناسان را به دنبال داشته است. 
این کارشناسان گفتند که با توجه به 
انحصاری بودن بازار خودرو، هرگونه 
آزادسازی قیمت گذاری خودرو باعث 
افزایــش قیمت هــا و تضییع حقوق 

مصرف کنندگان خواهد شد.
بــه گفته کارشناســان، درحال 

حاضر تناسبی بین قیمت و کیفیت 
خودروهای داخلی وجــود ندارد به 
گونه ای که قیمــت این محصولات 

در مقایسه با کیفیت آنها، بالا است.
جای  بــه  گفتند  کارشناســان 
خودرو،  قیمت گــذاری  آزادســازی 
شــورای رقابت باید وارد عمل شده 
و نسبت به کاهش قیمت خودروهای 
داخلی کــه کیفیت پایینــی دارند، 

اقدام کند.
در این زمینه عضو هیئت علمی 
دانشــگاه علامه طباطبایــی اظهار 
کرد: سیســتم قیمت گذاری خودرو 
باید همچنــان باقی بمانــد زیرا به 
دلیــل انحصاری بودن بازار نمی توان 
قیمت گذاری را به خودروسازان سپرد.
امرالله امینی خاطرنشــان کرد: 
صنعت خودرو ایران انحصاری است 
و دو شــرکت ایران خودرو و ســایپا 
به دلیل داشتن بیشترین سهم بازار، 
کنترل این صنعت را در دست دارند.

خودروسازان به منفعت خود فکر 
می کنند بنابراین در صورت واگذاری 
قیمت گذاری خودرو به این شرکتها 

شاهد افزایش قیمتها خواهیم بود.
از  انجمن ملــی حمایت  رئیس 

حقوق مصرف کننــدگان نیز در این 
زمینه گفت: خودروسازان سابقه بدی 
رعایت حقــوق مصرف کنندگان  در 
دارند. آزادسازی قیمت گذاری خودرو 
باعث افزایش قیمت ها شده و برخلاف 

منابع مصرف کنندگان است.
محمد جعفری خاطرنشان کرد: 
در حال حاضر نیز تناسبی بین قیمت 
و کیفیــت خودروهای داخلی وجود 
ندارد، خودروهای داخلی در مقایسه 

با قیمت ها، کیفیت پایینی دارند... به 
جای آزادســازی قیمت خودرو باید 
شورای رقابت وارد عمل شده و قیمت 
خودروهایی که کیفیت پایینی دارند 

را کاهش دهد.
یک کارشناس صنعت خودرو نیز 
معتقد است که در صورت آزادسازی 
قیمت خودرو، تعرفه واردات خودرو 
نیز باید به صفر برسد. علی خاکساری 
گفت: اگر تعرفه واردات خودرو به صفر 
رســیده و تمام حمایت های دولتی 
صنعت خودرو نیز برداشــته شــود، 
قیمت گذاری خودرو  می شود  آن گاه 

را آزاد کرد.
وی تصریــح کرد: تــا زمانی که 
تعرفه واردات خودرو وجود داشــته 
باشــد قیمت گذاری خــودرو نباید 
آزاد شــود. در حــال حاضــر تولید 
خودرو در کشــور انحصاری است و 
مصرف کننــدگان انتخابی جز خرید 

خودروهای بی کیفیت ندارند.

یک کارشناس بازار مسکن 
قســطی  فروش  طرح  گفت: 
مسکن هیچ کمکی به صاحبخانه 
شدن اقشار ضعیف و کم درآمد 
جامعه نخواهد کرد و این طرح 
از هم اکنون محکوم به شکست 

است.
»محمد عدالتخواه« در گفت وگو 
با »نســیم آنلایــن« تصریح کرد 
اقساط 3 میلیون تومانی  پرداخت 
ماهیانه از عهده اقشار ضعیف و کم 
درآمد جامعه خارج است. به گفته 
وی، این طرح با فکر و اندیشــه باز 
پرداخت اقساط طراحی نشده و در 
عین حال دولت هم امکان اختصاص 

سوبسید در این طرح را ندارد.
عدالت خواه، با بیان اینکه ملاک 
عمل در این طرح، تامین مســکن 
اقشار ضعیف کم درآمد جامعه است، 

اذعان داشت که این اقشار در حال 
حاضر زیر فشار بوده و برای پرداخت 
اقساط این نوع مسکن علاوه بر انجام 
فعالیت روزانه باید کارمضاعف را در 

دستور کار خود قرار دهند.
وی بــا بیان اینکه طرح فروش 
قســطی مســکن هیچ کمکی به 
خانه دار شــدن این افراد نمی کند 
و افزود: مشــکل مســکن کشور با 
افزایش ســقف وام ها حل نخواهد 
شــد. این فعال بخش مسکن یکی 
از مهمترین دلایل خانه دار نشدن 
مردم در کشور را گران بودن زمین 
دانســت و اذعان داشت که درحال 
حاضر یــک میلیون خانه خالی در 
کشــور وجود دارد کــه این مقدار 
مسکن فاقد متقاضی دارای نقدینگی 

لازم است.
عدالتخــواه اظهار داشــت که 

در حــال حاضر اقشــار کم درآمد 
جامعه، ضعیف تر شده و نمی توانند 
خانه ای تهیه کنند بنابراین مسکن 
مهر با همه ایرادات آن در گذشته، 

همچنان دارای نقاط مثبتی است.
این کارشناس اقتصاد مسکن، از 
اینکه طرح مسکن اجتماعی همچنان 
در حد حرف باقی مانده انتقاد کرد و 
گفت که اجرای ایــن طرح به برنامه 

ششم توســعه اقتصادی منتقل شده 
اســت. عدالتخواه افــزود: دولت باید 
مسکن اجتماعی را با توجه به اعمال 
اصلاحات و حذف کمبودها در مسکن 

مهر اجرایی کند.
فروش مسکن قسطی

 به تاخیر افتاد
دبیر کانون سراسری انبوه سازان 
کشــور با بیان اینکــه آغاز فروش 

قسطی مسکن یک هفته به تاخیر 
افتاد، گفت: انبوه سازان هنوز لیست 
واحدهای مسکونی فروش قسطی 

مسکن را نداده اند.
فرشید پورحاجت در گفت وگو 
با فارس در پاسخ به این سؤال که 
مدیرعامل بانک مسکن اعلام کرده 
بود طرح فروش قسطی مسکن در 
هفته جاری آغاز می شــود، گفت: 
کانون سراسری انبوه سازان و بانک 
مســکن در بررســی کلیات طرح 
فروش قســطی مســکن به اتفاق 
نظر رســیده اند و چارچوب اجرای 
این طرح را آماده کرده اند اما برای 
اینکه در برخی از جزئیات به توافق 
برسیم و برخی از موارد هم سهل تر 
شود در حال اقدامات لازم هستیم.
وی با تاکید بر اینکه این طرح 
قطعا هفته آینده با امضای تفاهم نامه 

میان بانک مسکن و کانون سراسری 
انبوه سازان آغاز می شود ادامه داد: 
کارمــزدی که برای اجرای طرح به 
توافق رســیده ایم همان کارمزد 5 
درصــد بــرای دوره 50 ماهه و یا 
همان 2/3 درصــد برای دوره یک 

ساله است.
پورحاجت با بیان اینکه در این 
طرح قرار نیســت وامی از ســوی 
بانک مســکن پرداخت شود بلکه 
بانک مســکن با دریافت کارمزد از 
متقاضیــان، در حقیقــت تضمین 
پرداخت اقساط از سوی خریداران 
مســکن را بر عهده خواهد داشت 
تاکید کرد: متاسفانه نگاه بنگاه داری 
سیستم بانکی به بخش تولید باعث 
شــده تا خط مقدم تولید همواره 
با مشــکل و سختی های عدیده ای 

مواجه شود.

یک کارشناس مسکن:

طرح فروش قسطی مسکن کمکی به خانه دار شدن محرومین نمی کند

سرمایه گذاری بیش از 5 هزار میلیاردریالی  بنیاد برکت 
برای آبادانی مناطق محروم 

نماینده اندونزی در اوپک با گذشــت 3 ماه از اجرای برجام 
اعلام کرد: موانعی بر ســر راه خرید گاز از ایران وجود دارد که از 
جمله آنها نحوه پرداخت هزینه گاز دریافتی است و به این دلیل 

نمی توانیم قرارداد خرید گاز ال پی جی ببندیم.
بــه گزارش فارس به نقــل از رویترز، نماینده اندونزی در ســازمان 
صادرکننده کشورهای نفت اوپک، روز گذشته اعلام کرد: تاکنون قراردادی 

برای واردات گاز مایع از ایران با مقامات این کشور بسته نشده است. 
ویژیاوان پراویرات ماجا تاکید کرد: همچنان موانعی بر سر راه خرید گاز 
از ایران وجود دارد که از جمله آنها نحوه پرداخت هزینه گاز دریافتی است.

در حالی که بر اســاس توافق هســته ای ایران و گروه 1+5 قرار بود 
تحریم های علیه ایران لغو شود اما تحریم ها علیه دسترسی ایران به نظام 
مالی بین الملل همچنان پابرجاست و هرگونه تلاش برای تجارت با ایران 

را با مشکل مواجه کرده است.
وی افزود: توافق اندونزی با ایران قرارداد نیســت و این مسئله زمانی 

قابل اجراست که موانع برطرف شود.
وی تاکید کرد: مشکل در انتقال پول به ایران این است که شما همیشه 

نمی توانید به راحتی بانکی را پیدا کنید که مبادلات مالی را انجام دهد.

نماینده اندونزی در اوپک:
موانع بانکی ایران پا برجاست

 برای خرید گاز نمی توانیم قرارداد ببندیم

در واکنش به نامه نعمت زاده صورت گرفت

هشدار کارشناسان نسبت به آزادسازی قیمت خودرو


